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FISA ORGANIZATIEI  

1. DENUMIRE : 

Asociaţia SM SPEROMAX Alba 

2.  DATA ÎNFIINŢĂRII: 

1 octombrie 2007 

3. STATUT JURIDIC 

asociaţie nonprofit, nenguvernamentală, apolitică 

4. ECHIPA SPEROMAX: 

Consiliul Director 

Dragoş Zaharia – preşedinte 

Florin Ciortea – vice – preşedinte 

Călin Govoreanu – secretar 

Director Executiv 

Corina Muntean 

Coordonator de voluntari 

Ionut Buta 

Coordonator PR&MARKETING 

Cristian Dima 

Coordonator Centru de Informare şi Consiliere pentru persoanele cu Scleroză Multiplă 

Raluca Muntean 

5. DATE DE CONTACT: 

Alba Iulia, Strada unirii nr 1 – 3, judeţ. Alba, tel/fax 0358103535, e-mail smalba@smromania.ro 

6. NUMĂRUL DE MEMBRII FONDATORI: 5 

7. NUMĂRUL DE MEMBRII ASOCIAŢI: 120 

8. NUMĂR VOLUNTARI : 30 



9. PARTENERI : 

Asociaţia Absolvenţilor Universităţii „1 Decembrie 1918” Alba Iulia 

Casa de Cultură a Studenţilor Alba Iulia 

Consiliul Judeţean Alba 

Direcţia Generală de Asistenţă Socială şi Protecţia Copilului  Alba 

Direcţia de Sănătate Publică Alba 

Fundaţia MS Bihor 

Spitalul de Urgenţă Alba Universitatea „1 Decembrie 1918” Alba Iulia 

SC VERTICAL MEDIA SRL 

Universitatea „1 Decembrie 1918” Alba Iulia 

10. SPONSORI: 

CONSILIUL LOCAL ALBA IULIA 

FUNDAŢIA VODAFONE ROMÂNIA 

SC ECO TRADE SRL 

SC ELIS PAVAJE SRL 

SC JAM BUSINESS SRL 

11. MISIUNEA ORGANIZAłIEI: 

Creşterea calităţii vieţii în rândul persoanelor  afectate de Scleroză Multiplă. 

12. OBIECTIVE: 

prevenirea discriminării şi egalizarea şanselor bolnavilor cu SM 

egalitatea de tratament la bolnavii cu SM 

responsabilizarea comunităţii asupra atitudinii faţă de bolnavii cu SM 

protecţia împotriva neglijării bolnavilor SM 

conştientizarea/informarea opiniei publice – autorităţilor publice, furnizorii de servicii sociale, 

reprezentanţii societăţii civile despre evoluţia  cazuisticii în SM şi necesarul 



implicării în activităţii de protecţie în domeniul SM 

difuzarea de informaţii în mediile medicale, ca şi spre instituţiile publice şi autorităţi locale, cu 

privire la problemele şi dificultăţile cu care se confruntă bolnavii de S.M.,  şi necesităţile 

acestora 

informarea membrilor Asociaţiei cu privire la avantajele şi facilităţile legale de care pot 

beneficia, pe plan social şi / sau professional 

reprezentarea membrilor în raport cu autorităţile pentru a înlesni accesul la facilităţile prevăzute 

de lege, precum şi iniţierea unor demersuri pentru îmbunătăţirea legislaţiei privind protecţia 

socială şi asistenţa medicală 

organizarea de activităţi informativ-educative, culturale, de divertisment etc. cu, şi în beneficiul 

bolnavilor de S.M. 

13. AFILIERE 

Asociaţia este afiliată la Societatea de Scleroză Multiplă din România 

Asociaţia este membră fondatoare VOLUM – Federaţia Organizaţiilor care Sprijină Dezvoltarea 

Voluntariatului în România. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Mesajul preĸedintelui 

 

5 ani cŁt o viaŞŁ cred cŁ astŁ ar trebui sŁ fie mott-ul anul 

2012. Aĸa cum spunea un bun prieten din presa localŁ 

albaiulianŁ, sau scurs 5 ani din viaŞa asociaŞie SM SPEROMAX 

ALBA, cu impliniri ĸi deziluzii au trecut   

Am crescut odatŁ cu aceastŁ boalŁ care face parte 

integrantŁ din viaŞa noastrŁ dar aĸa cum spune dictonul ñAm 

SM, dar SM nu mŁ are pe mineò aĸa ĸi noi echipa SPEROMAX 

am crescut ´n numŁr ĸi calitate ĸi nu ne-am abŁtut de la 

atingerea misiunii noastre ñCreĸterea calitŁŞii vieŞii persoanelor 

afectate de SM din judeŞul Albaò 

Am devenit un actor important ´n societatea din judeŞul Alba care vorbeĸte nu 

numai pentru pacienŞii de SM dar ´n general pentru pacienŞii cronici ´n general   

Cred cŁ una din cele mai importante realizŁri din anul 2012 este consolidarea 

parteneriatelor la nivelul judeŞului Alba cu actori din rŁndul instituŞiilor publice dar ĸi a 

sectorului neguvernamental 

GŁnduri de viitor. SperŁm ca ĸi anul 2013 sŁ fie unul la fel de frumos pentru noi 

ĸi pentru familia SM din judeŞul Alba. Pornim cu gŁnduri ambiŞioase pentru acest an ĸi 

ĸtim cŁ nu suntem singuri ´n aceastŁ cŁlŁtorie 

 

 

MultŁ sŁnŁtate 

Preĸedinte, 

Politolog Dragoĸ Zaharia          

 

 

 

 

 



1. Prima Ediție a Galei Voluntaului SM SPEROMAX ALBA 

În data de 26 ianuarie 2012, a avut loc, într-un cadru intim, prima 

ediție a Galei Voluntarului – SM SPEROMAX ALBA, un 

eveniment intern al asociației, prin care Consiliu Director prin 

președintele asociației, Dragoș Zaharia, a dorit să îi premieze pe 

cei mai activi voluntari ai organizației pe anul 2011, în urma unei 

evaluări stricte ce a vizat implicarea lor în activitățile de peste an, 

dar și prezența lor la permanență. 

“Vreau sa va multumesc ca v-ati facut timp si sunteți alături de noi 

la evenimentul Gala Voluntarului Asociatia SM SPEROMAX 

ALBA Editia 2011. Sper ca o sa va implicati la fel de mult si anul 

acesta ca anul trecut in activitatile asociatiei. Dorim să vă felicităm 

pentru implicarea atât de activă în activitățile organizație și pentru 

asta dorim să vă premiem pentru că o meritați din plin. Ați dat 

dovadă de multă dorință de implicare și ați pus mult suflet pentru a 

veni în sprijinul pacienților suferinzi de Scleroză Multiplă și eu, 

bolnav de SM, nu pot decât 

să vă fiu recunoscător… 

 Sper ca aceste diplome sa fie o amintire frumoasa pentru voi, e un 

gest MIC pe care il facem noi prin care sa recunoastem MUNCA 

voastra din fiecare zi care o depuneti pentru Asociatia SM 

SPEROMAX ALBA” le-a transmis Președintele SM SPEROMAX 

ALBA, Dragoș Zaharia, tinerilor voluntari prezenți la eveniment. 

Tot în introducere a luat cuvântul și vicepreședintele asociației, 

Florin Ciortea: “Vă iubesc enorm și nu știți cât bine faceți voi prin 

dăruirea voastră și prin felul în care vă comportați cu bolnavii de 

SM. Prin voi se cunoaște mai mult despre această boală grea, 

despre această boală neînțeleasă. Vă mulțumesc!” 

Așezate pe masă pe mai multe categorii, diplomele au 

început să fie împărțite rând pe rând. Au fost premiați cei mai 

responsabili voluntari, fotograful asociației, “Omul bun la toate”, 

juniorul și seniorul asociației sau voluntarul care s-a ocupat de 

promovare. Categoria cea mai importantă a fost “Voluntarul 

Anului”. Aici lupta a fost strânsă, iar primul loc a fost adjudecat de Corina-Andreea Muntean, absolventă 

de sociologie care a fost prezentă în toate activitățile Asociației și a reprezentat cu succes organizația la 

mai multe conferințe în țară. Locul al doilea a fost câștigat de un voluntar tânăr, cu multă dorință de 

implicare, coordonator pentru o perioadă de vreme al voluntarilor, Cristian Fleѽeru, elev la Seminarul 

Teologic albaiulian. Tânăra voluntară, Bianca Lorena Moldovan, care abia a împlinit vârsta de 16 ani, a 

luat locul al treilea, dând dovadă de o implicare deosebită și de o responsabilitate remarcabilă demnă de 

un adult. 

 



2. Parteneriat între Spitalul Județean Alba și Asociația SM SPEROMAX ALBA 

În data de 7 Martie 2012 la hotelul Parc din 

Alba Iulia a fost parafat acordul de colaborare 

ƞƴǘǊŜ !ǎƻŎƛŀסƛŀ {a {ǇŜǊƻƳŀȄ !ƭōŀ όŀ ōƻƭƴŀǾƛƭƻǊ 

ŘŜ ǎŎƭŜǊƻȊŇ ƳǳƭǘƛǇƭŇύ ǇǊƛƴ ǇǊŜǒŜŘƛƴǘŜƭŜ 5ǊŀƎƻǒ 

½ŀƘŀǊƛŀ ǒƛ {Ǉƛǘŀƭǳƭ WǳŘŜסŜŀƴ !ƭōŀΣ ǇǊƛƴ 

ƳŀƴŀƎŜǊǳƭ ƎŜƴŜǊŀƭ ŜŎΦ bƛŎƻƭŜǘŀ /ƻǒŀǊŎŇΦ 

Această viitoare colaborare este menită să vină 

în sprijinul bolnavilor de scleroză multiplă, 

pentru a le asigura acestora o mai bună 

informare asupra oportunităţilor de tratament şi 

pentru a-i ajuta să urgenteze etapele birocratice la finalul cărora acced la un tratament corespunzător. 

“Este îmbucurător că propunerea de colaborare a venit din partea Spitalului Judeţean Alba”, a spus 

Dragoş Zaharia. “Este o problemă şi de suflet pentru mine, pentru că şi mama mea a avut această boală. 

Împreună cu doamna doctor Sbera vom încerca să identificăm etapele birocratice care întârzie accesul 

acestor bolnavi la tratamentul de urgenţă şi să-i despovărăm cumva de această problemă”, a precizat ec. 

Nicoleta Coşarcă. Dr. Diana Sbera a opinat că această colaborare ar trebui demarată chiar de la nivelul 

medicilor de familie, iar informaţia trebuie propagată foarte bine în rândul populaţiei deoarece această 

boală debutează la o vârstă foarte tânără. 

Dragoş Zaharia a precizat că banii pentru tratamentul pacienţilor de scleroză multiplă din judeţul Alba 

sunt asiguraţi pe tot anul 2012. În evidenţele din Alba sunt 71 de bolnavi cu scleroză multiplă, dar, în 

opinia lui Dragoş Zaharia, sunt cel puţin 150 de bolnavi, mulţi neluaţi în evidenţă. În programul naţional 

de tratament sunt înregistraţi 2200 de bolnavi de scleroză multiplă dar cifra nu este relevantă deoarece 

sunt evidenţiaţi doar cei care urmează tratamentul cu interferon, existând foarte multe alte forme ale bolii, 

care se tratează şi cu altceva, a ţinut să sublinieze dr. Diana Sbera. 

Potrivit lui Dragoş Zaharia, acest parteneriat cu Spitalul Judeţean Alba ar trebui să rezolve câteva 

probleme majore: bolnavii de scleroză multiplă să-şi poată face direct tratamentul cu solumedrol în spital, 

în regim de urgenţă şi să popularizeze drepturile bolnavilor de SM. 

 

3. Conferință de presă – Raport 2011 

În 21 martie 2012 în cadrul unei conferinţe de presă, preşedintele SPEROMAX Alba, Dragoş 

Zaharia, a făcut bilanţul asociaţiei pe care o conduce. Astfel, conform datelor pe care ni le-a 

prezentat Dragoş Zaharia, asociaţia are în prezent 105 membri, din care în jur de 70 sunt pacienţi 

diagnosticaţi cu scleroză multiplă. Totuşi, ne-a precizat Dragoş Zaharia, la nivelul judeţului Alba 

numărul bolnavilor de scleroză multiplă este undeva în jur de 150 dar foarte mulţi, din diferite 

motive, nu vor să recunoască acest lucru. 

Un lucru interesant este faptul că doar 12 persoane dintre membrii Asociaţiei SPEROMAX 

beneficiază de tratament, care se oferă gratuit din partea statului român. Costul unui asemenea 



tratament este cuprins în jurul sumei de 800-1.600 de euro iar tratamentul se obţine în funcţie de 

un anumit punctaj, prioritari fiind cei mai tineri. 

O altă problemă subliniată de Dragoş Zaharia este faptul că multe dintre instituţii publice sau 

de interes public nu sunt accesibile persoanelor cu dizabilităţi locomotorii, deşi în ultima 

perioadă s-au făcut ceva progrese în acest sens. Un exemplu în acest sens este STP, care a 

achiziţionat anul trecut mai multe autobuze ce au rampe pentru persoanele cu probleme 

locomotorii şi locuri speciale pentru cărucioare. Dragoş Zaharia a spus şi faptul că la multe 

instituţii accesibilitatea este de formă, rampele de acces neputând fi utilizatem fiind făcute mai 

mult în dorul lelii. 

4. Adunarea Generală 

La data de 07. 04.2012, la Hotel Parc a avut loc Adunarea Generală a Asociaţiei pacienţilor 

de scleroză multiplă, SPEROMAX ALBA. La acest eveniment participanţii au primit câte un 

pachet cu alimente de bază din partea SC CLASI ALBA GRUP SRL din ALBA IULIA 

(importatori şi distribuitori de produse alimentare de origine italiană) şi a SC JAM BUSINESS 

SRL (firmă cu activităţi de consultanţă şi management pentru implementare proiecte cu finanţare 

europeană). 

Mulţumim celor două societăţi care au ajutat pacienţii de scleroză multiplă. 

5. Conferința „Medicina primară într-un sistem normal de sănătate 

Conferinţa regională pe teme de medicină primară a debutat în 26 Aprilie 2012 la Alba Iulia, cu 

vizitarea standurilor cu tematică medicală amplasate  în incinta Casei de Cultură a Sindicatelor, 

la etajul întâi unde și Asociația SM SPEROMAX ALBA s-a prezentat. La conferinţa regională 

“Medicina primară într-un sistem normal de sănătate. Realităţi şi deziderate” au participat 

reprezentanţi ai Colegiului Medicilor de Familie, Ordinului Asistenţilor Medicali. 

Timp de trei zile, invitaţii au împărtăşit din experienţa lor auditoriului, dând citire unor lucrări de 

specialitate. Sâmbătă, în ultima zi de conferinţă, a fost organizată şi o masă rotundă cu tema 

“Deziderate şi perspective în sănătate” în cadrul căreia au prezentat opinii ec. Gheorghe Ştef, 

directorul general al CAS Alba, dr. Gheorghe Vieru, preşedintele Colegiului Medicilor din Alba, 

dr. Horea Timiş, directorul executiv al DSP Alba şi dr. George Haber, preşedintele Colegiului 

Medicilor de Familie din Alba. 

Dr. George Haber a făcut precizarea că toate 

soluţiile utile descoperite şi dezbătute pe parcursul 

celor trei zile vor fi comunicate echipei care se ocupă 

de proiectul noii Legi a Sănătăţii. 

La această conferinţă vor veni şi prof. Dr. Vasile 

Astărăstoaie, preşedintele Colegiului Medicilor din 

România, “părintele SMURD”, secretarul de stat dr. 

Raed Arafat, prof. dr. Alexandru Tătaru (Cluj), prof. 

univ. dr. Silviu Albu (Cluj), prof. dr. Nicolae Hâncu 



(Cluj),  alături de numeroşi doctori, cadre universitare şi asistente medicale cu experienţă, atât pe 

specialităţi cât şi în medicina de familie, din Alba, Cluj şi Sibiu. 

Manifestarea a fost organizată în cadrul proiectului “Alba Iulia, Capitala Sănătăţii în 2012″. 

(N.I.T) 

6. VOLUNTEXPO 2012 

Ediţia din acest an a Târgului de Voluntariat 

„VoluntExpo” s-a desfăşurat sâmbătă, 18 mai 2012, în 

complexul comercial Alba Mall şi a fost organizată de 

Fundaţia Comunitară Alba (cu implicarea echipei 

YouthBank), Asociaţia SM Speromax Alba, Asociaţia 

„Pro Tinereţe” şi Asociaţia Caritas Alba Iulia, cu sprijinul 

Alba Mall, al Consiliului Județean Alba, Bibliotecii 

Județene „Lucian Blaga”, Casei de Cultură a Studenților 

Alba Iulia, al Asociaţiei Absolvenţilor Universităţii „1 

Decembrie 1918” Alba Iulia (cu implicarea echipei 

Voluntrix), iar la el au participat 12 organizaţii neguvernamentale, pe lângă cele deja amintite 

fiind prezente Centrul Judeţean de Voluntariat Alba, Asociaţia Filantropia Ortodoxă Alba, Liga 

Studenților din Universitatea „1 Decembrie 1918”, Asociaţia Naţională a Surzilor din România – 

Filiala Alba, Fundaţia Română pentru Copii, Comunitate şi Familie – Centrul Comunitar Alba 

Iulia, Cercetașii României – Centrul Local „Axente Sever” și Consiliul Judeţean al Elevilor 

Alba. 

Organizațiile prezente şi-au amenajat standuri 

unde au prezentat activităţile, realizările şi proiectele 

proprii şi unde cei care au dorit s-au putut înscrie ca 

şi voluntari. Atmosfera targului de voluntariat a fost 

una informală, generată atât de ambientul primitor, 

cât și de zecile de voluntari prezenţi care, pe toată 

durata târgului, au animat standurile şi Alba Mall, 

interacţionând cu publicul și bucurând copiii prezenţi 

prin jocuri și alte activităţi. 

„Am dorit să organizăm și în acest an un târg de voluntariat pentru că avem nevoie de 

oportunități de prezentare a ONG-urilor pentru publicul larg, de promovare a bunelor practici pe 

care acestea le-au dezvoltat şi de relaţionare cu ceilalţi actori din sfera voluntariatului, dar şi de 

recunoaşterea rolului important al sectorului neguvernamental”, au declarat organizatorii la 

finalul evenimentului. 

Conform datelor existente la nivel european, 3 din 10 europeni sunt voluntari şi 80% din 

populaţia UE consideră implicarea activă în viaţa socială drept crucială pentru democraţie. În 

județul Alba au fost organizate până în prezent patru ediții ale Târgului de Voluntariat, celelalte 

trei având loc în anii 2006, 2007 și 2011. 



7. MS DAY  

Nişte luptători! Asta am întâlnit azi la ora 12.00 în Piaţeta din faţa Obeliscului închinat memoriei lui 

Horea, Cloşca şi Crişan din Alba Iulia. Este vorba despre membrii asociaţiei SM Speromax Alba, care 

deşi suferă de o boală ce îţi dă fiori doar când te gândeşti la ea, sunt nişte oameni foarte activi, cu 

iniţiativă, reuşind să-şi facă viaţa frumoasă şi cât de normală se poate în condiţiile date. 

Cu zâmbetul pe buze, circa 30 de persoane s-au 

adunat să marcheze, în frunte cu Dragoş Zaharia şi 

Florin Ciortea, organizatorii evenimentului, ziua ce 

poartă numele afecţiunii lor. Au eliberat simbolic în 

văzduh câteva zeci de baloane, au împărţit pliante, 

insigne şi le-au explicat celor interesaţi despre modul 

în care scleroza multiplă afectează viaţa celor peste 2 

milioane de persoane diagnosticate cu SM. 

Societatea de Scleroză Multiplă din România prin 

organizaţiile membre a desfăşurat cu acest prilej, la 

nivelul întregii ţări o serie de activităţi de conştientizare şi informare a cetăţenilor cu privire la 

această boală ce afectează sistemul nervos central (creierul si coloana vertebrala) şi ale carei 

cauze sunt încă necunoscute. “Trăind cu Scleroza Multiplă” este numele campaniei de 

conştientizare în cadrul “Zilei Mondiale a SM” creată de Federaţia Internaţională de Scleroza 

Multiplă (FISM) şi organizată la Alba Iulia de Asociaţia SM Speromax Alba. 

„Nu aşteptăm de la oameni milă, aşteptăm să ne 

înţeleagă că şi noi suntem oameni normali şi 

încercăm să fim la fel de activi în societate şi 

încercăm să facem cunoscută această afecţiune 

care se mai numeşte boala cu o mie de feţe”, a 

declarat pentru ziarul Unirea, Dragoş Zaharia, 

preşedintele Asociaţia SM Speromax Alba. 

De obicei, o persoana este diagnosticată cu 

scleroză multiplă între 20 si 50 de ani, dar sunt 

cazuri diagnosticate şi la copii si vârstnici. Riscul 

de apariţie a acestei acţiuni este de doua ori mai 

mare la femei decât la bărbaţi. Lunar, costul 

tratamentului pentru un bolnav de SM este între 1.000 şi 1.200 de euro. În România sunt 

aproximativ 7.000 de persoane cu scleroză multiplă, iar boala este încadrată de specialişti în 

rândul celor rare. 

 

 

 



8. Gala Medica 

Asociația SM SPEROMAX ALBA a concurat 

la Gala Medica fiind nominalizată la categoria 

“Proiectul unei asociații de pacienți cu cea mai 

mare adresabilitate”.  

Proiectul cu care s-a înscris Asociația SM 

SPEROMAX ALBA în competiție a vizat 

înfiinţarea unui Centru destinat oferirii de 

consiliere pentru reprezentarea de interese a 

persoanelor diagnosticat cu Scleroză Mutiplă şi 

Familiilor acestora. 

Printre rezultatele proiectului s-au numărat creşterea cu 30% a accesului la informaţii 

dedicate bolii şi creşterea cu 20% a capacităţii pacienţilor deplasabili din Alba Iulia de a utiliza 

calculatorul şi scăderea cu 70% a timpului de aşteptare şi procesare a documentelor personale 

privind boala şi gradul de handicap implicat 

 

9. VOLUNTAR DE PROFESIE 

Ne mândrim când auzim lucruri frumoase despre 

voluntarii noștri. Deși datorită serviciului nu ne 

ajută decât în weekend, acest voluntar a dovedit 

multă dăruire și a pus mult suflet în activitatea 

organizației SM SPEROMAX ALBA. Cristian 

Dima, căci despre el este vorba este o persoană 

deosebită pe care îl cunosc de peste zece ani. În 

perioada studenției a făcut alături de mine 

voluntariat pe atunci când voluntariatul era încă 

privit cu ochii perioadei dinainte de `89. El s-a 

implicat în activități de voluntariat în cadrul 

Caritas Arhidioceza Romano-Catolică unde a făcut vizite la domiciliu la persoanele vârstnice, la 

Filantropia Ortodoxa unde a participat la campanii de strângere de fonduri, Liga Studenților din 

Universitatea „1 Decembrie 1918” Alba Iulia, Asociația Pelerinii Iubirii unde a participat la 

nenumărate activități. 

Revenind la vestea bună acesta se referă la faptul că impulsionat de Dragoș Zaharia, Cristian 

Dima s-a înscris în de semifinaliști. După ultima etapă, cea de selectare în cadrul căreia 15 

voluntari din cei 25 au fost declarați câștigători în urma unui interviu în care s-au susținut 

proiectele ONG-urilor în care aceștia doresc să fie implicați și la care au lucrat împreună cu 

membrii ONG-ului, Cristian Dima a fostdeclarat „Voluntar de Profesie” al Asociației SM 

SPEROMAX ALBA. Rezultatul a fost că Fundația Vodafone va susține timp de 6 luni voluntarul 

http://smalba.ro/wp-content/uploads/2012/06/IMG_5115.jpg


câștigător cu un salariu egal cu cel pe care acesta îl are la actualul loc de muncă.proiectul 

Voluntar de Profesie al Fundației Vodafone și a fost selectat din mii de aplicații între cei 25  

 

10. 10. Voluntariat pentru SM 

Voluntarii Asociaţiei „Speromax” Alba 

Iulia au avut ocazia de a fi instruiţi în 

cadrul proiectului „Voluntar pentru SM”, 

desfăşurat în perioada 11 iunie – 5 iulie. 

Proiectul a fost finanţat de Direcţia de 

Tineret şi Sport Alba. În cadrul 

proiectului, voluntarii organizaţiei au avut 

ocazia de a se cunoaşte mai bine şi de a 

înţelege ce înseamnă cu adevărat munca 

de voluntariat. Instruirea voluntarilor s-a 

făcut la tabăra de la Roica şi a fost 

realizată de lectori proveniţi din cadrul 

Asociaţiei Absolvenţilor „Universităţii 1 

Decembrie 1918” din Alba Iulia. În cadrul proiectului au fost instruiţi 20 din cei 37 de voluntari care îşi 

desfăşoară activitatea în cadrul Asociaţiei Speromax Alba Iulia. Dragoş Zaharia, preşedintele Asociaţiei 

„Speromax” Alba Iulia n-a declarat: „Voluntarii au fost instruiţi să cunoască ce înseamnă scleroza 

multiplă, importanţa muncii de voluntariat în cadrul asociaţiei şi cum se lucrează cu un pacient bolnav de 

scleroză multiplă. În cadrul proiectului aceştia au reuşit, cu ajutorul trainerilor din Asociaţia Absolvenţilor 

„Universităţii 1 Decembrie 1918” Alba Iulia, să-şi realizeze un regulament de ordine interioară, pentru ca 

aceştia să înţeleagă că au nevoie de reguli bine stabilite în funcţionarea unui departament de voluntariat”. 

De asemenea, Dragoş Zaharia a spus că în următoarea perioadă va fi făcut public, un nou studiu privind 

accesibilitatea în instituţiile publice ale persoanelor cu dizabilităţi. 

 

11. Studiu „Acesibilitate în spațiile de interes public” – Ediția III 

C©t de primitoare sunt instituἪiile publice din Alba Iulia cu persoanele cu dizabilitŁἪi? AceastŁ 

´ntrebare a reprezentant obiectul unui studiu iniἪiat de AsociaἪia Speromax Alba, coordonatŁ de 

DragoἨ Zaharia, ´n parteneriat cu Universitatea Ă1 Decembrie 1918ò din Alba Iulia. DupŁ 

chestionarea a 22 de instituἪii Ἠi firme de interes public, concluzia este cŁ, din numŁrul total al 

angajaἪilor care lucreazŁ aici, sub 1% sunt persoane cu dizabilitŁŞi, iar c©teva dintre instituἪii nu au 

nici mŁcar rampe de acces sau locuri de parcare speciale pentru aceἨtia. 

{a {ǇŜǊƻƳŀȄ !ƭōŀ ŀ ŜƭŀōƻǊŀǘ ǳƴ ǎǘǳŘƛǳ ƞƴ ŎŀǊŜ ŀǳ ƞƴŎŜǊŎŀǘ ǎŇ ǾŜǊƛŦƛŎŜ ŎŃǘ ŘŜ ǇǊƛƳƛǘƻŀǊŜ ǎǳƴǘ ƛƴǎǘƛǘǳǚƛƛƭŜ 

publice Řƛƴ !ƭōŀ Lǳƭƛŀ ǇŜƴǘǊǳ ǇŜǊǎƻŀƴŜƭŜ Ŏǳ ŘŜŦƛŎƛŜƴǚŜ ƭƻŎƻƳƻǘƻǊƛƛ Ǔƛ ŀƭǘŜ ƘŀƴŘƛŎŀǇǳǊƛΦ {ǘǳŘƛǳƭ ŀ Ŧƻǎǘ 

ŎƻƻǊŘƻƴŀǘ ŘŜ /ƻǊƛƴŀ aǳƴǘŜŀƴΣ ǎƻŎƛƻƭƻƎΣ ƞƴ ŎŀŘǊǳƭ ǳƴǳƛ ŀŎƻǊŘ ŘŜ ǇŀǊǘŜƴŜǊƛŀǘ ƞƴǘǊŜ !ǎƻŎƛŀǚƛŀ {ǇŜǊƻƳŀȄ 

!ƭōŀ Ǔƛ ¦ƴƛǾŜǊǎƛǘŀǘŜŀ αм5ŜŎŜƳōǊƛŜ мфму έ !ƭōŀ LǳƭƛŀΦ 

http://smalba.ro/wp-content/uploads/2012/07/IMG_5696.jpg


Prin acest studiu, s-ŀ ƞƴŎŜǊŎŀǘ ǊŜŦƭŜŎǘŀǊŜŀ ǇǊƻōƭŜƳŜƭƻǊ ŘŜ ŎŀǊŜ ǎŜ ƭƻǾŜǎŎ ǇŜǊǎƻŀƴŜƭŜ Ŏǳ ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛΣ ƞƴ 

ƳƻƳŜƴǘǳƭ ƞƴ ŎŀǊŜ ǾƻǊ ǎŇ ŀǇŜƭŜȊŜ ƭŀ ƻ ƛƴǎǘƛǘǳǚƛŜ ǇǳōƭƛŎŇΥ ǊŀƳǇŜ ŘŜ ŀŎŎŜǎΣ ōŀǊŜ ŘŜ ǎǳǎǚƛƴŜǊŜΣ ƭƛŦǘǳǊƛΣ ƭƻŎǳǊƛ 

ŘŜ ǇŀǊŎŀǊŜ Ǔƛ ŀƭǘŜƭŜΦ 

α¦ƴ ƭǳŎǊǳ ƞƳōǳŎǳǊŇǘƻǊ ǇŜƴǘǊǳ ƴƻƛ ŜǎǘŜ ŎŇΣ ƞƴ 

ǎŦŃǊǓƛǘΣ ŘǳǇŇ о ŀƴƛΣ ǇǊƛƳƛƳ ǊŇǎǇǳƴǎǳǊƛ ƞƴ ǇǊƻǇƻǊǚƛŜ 

ŘŜ млл҈Φ {ƻƭƛŎƛǘŇǊƛƭŜ ƭŜ-am trimis în baza Legii 544 

ǇǊƛǾƛƴŘ ƭƛōŜǊǳƭ ŀŎŎŜǎ ƭŀ ƛƴŦƻǊƳŀǚƛƛ ŘŜ ƛƴǘŜǊŜǎ ǇǳōƭƛŎΦ 

¢ƻŀǘŜ ƛƴǎǘƛǘǳǚƛƛƭŜ ŀǳ ǊŜŀƭƛȊŀǘ ŎŇ ǘǊŜōǳƛŜ ǎŇ ƴŜ 

ǊŇǎǇǳƴŘŇΣ ŎŇ ŜǎǘŜ ƻ ŎƘŜǎǘƛǳƴŜ Ŏare pe noi, 

ǇŜǊǎƻŀƴŜƭŜ Ŏǳ ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛΣ ƴŜ ŘƻŀǊŜ Ǔƛ ƳƛƭƛǘŇƳ 

ǇŜƴǘǊǳ ŀŎŎŜǎƛōƛƭƛǘŀǘŜŀ ƞƴ ƛƴǎǘƛǘǳǚƛƛΦ ¢ǊŜōǳƛŜ ǎŇ ƴŜ 

ǇƭŇǘƛƳ Ǔƛ ƴƻƛ ǳƴ ǘŜƭŜŦƻƴΣ ǎŇ ƳŜǊƎŜƳ ƭŀ tǊƛƳŇǊƛŜΣ ƭŀ 

/ƻƴǎƛƭƛǳƭ WǳŘŜǚŜŀƴΦ {ǳƴǘŜƳ Ǔƛ ƴƻƛ ŎŜǘŇǚŜƴƛ Ǔƛ ŀǾŜƳ 

ŘǊŜǇǘǳǊƛ ŜƎŀƭŜΣ ŘƻŀǊ ŎŇ ŀǾŜƳ ƴƛǓǘŜ ƴŜǾƻƛ mai 

ǎǇŜŎƛŀƭŜΦ [ǳŎǊǳƭ ƞƴƎǊƛƧƻǊŇǘƻǊ ŜǎǘŜ ŎŇΣ Řƛƴ оннп ŘŜ ŀƴƎŀƧŀǚƛΣ ŘƻŀǊ ну ǎǳƴǘ ǇŜǊǎƻŀƴŜ Ŏǳ ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛΣ Ǔƛ ŀŎŜǎǘŜŀ 

ŀǳ ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛ ǳǓƻŀǊŜέΣ ǎŜ ŀǊŀǘŇ ƞƴ ǎǘǳŘƛǳƭ {ǇŜǊƻƳŀȄΦ 

/ƘŜǎǘƛƻƴŀǊǳƭ ŘŜ ŜǾŀƭǳŀǊŜ ŀ ŀŎŎŜǎƛōƛƭƛǘŇǚƛƛ ŀ Ŧƻǎǘ ŀǇƭƛŎŀǘ ǳƴǳƛ ƴǳƳŇǊ ŘŜ нн ŘŜ ƛƴǎǘƛǘǳǚii, dintre care 2 firme 

ŘŜ ƛƴǘŜǊŜǎ ǇǳōƭƛŎ ό9hb DŀȊ Ǔƛ 9ƭŜŎǘǊƛŎŀύΦ Din totalul de 51 de sedii sau puncte de lucru, doar 40 

(78,43%) au rampŁ de acces ´n clŁdire. 5Ŝ ŜȄŜƳǇƭǳΣ ŎŃǘŜǾŀ ƴǳ ŀǳ ŘŜƭƻŎ ǊŀƳǇŇ ŘŜ ŀŎŎŜǎ ƞƴ ƛƴǎǘƛǘǳǚƛŜ 

ό5ƛǊŜŎǚƛŀ DŜƴŜǊŀƭŇ ŘŜ !ǎƛǎǘŜƴǚŇ {ƻŎƛŀƭŇ Ǔƛ tǊƻǘŜŎǚƛŀ /ƻǇƛƭǳƭǳƛ ŀǊŜ ŘƻǳŇ ǎŜŘƛƛ ŀŎŎŜǎƛōƛƭƛȊŀǘŜ Ŏǳ ǊŀƳǇŜΣ Řƛƴ 

ŎŜƭŜ ǘǊŜƛΣ LƴǎǇŜŎǘƻǊŀǘǳƭ ŘŜ tƻƭƛǚƛŜ ŀ WǳŘŜǚǳƭǳƛ !ƭōŀ ŀǊŜ му ǎŜŘƛƛ ŀŎŎŜǎƛōƛƭƛȊŀǘŜ Ŏǳ ǊŀƳǇŜ ŘŜ ŀŎŎŜǎΣ Řƛƴ ŎŜƭŜ 

22 chestionate, iar la Inspectoratul Teritorial de MuncŁ Ἠi la Parchetul de pe l©ngŁ JudecŁtoria Alba 

Iulia lipsesc rampele de acces. 

De asemenea, din totalul de angajaἪi ai instituἪiilor chestionate, doar 0,87% sunt persoane cu 

dizabilitŁἪi (29 din 3.224)Φ LƴǎǘƛǘǳǚƛƛƭŜ ǎǘǳŘƛŀǘŜ ŀǳΣ ƞƴ ǘƻǘŀƭΣ но ŘŜ ƭƻŎǳǊƛ ŘŜ ǇŀǊŎŀǊŜ ǇŜƴǘǊǳ ǇŜǊǎƻŀne cu 

ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛΣ ƛŀǊ ǒŀǎŜ ŘƛƴǘǊŜ ŀŎŜǎǘŜŀ ƴǳ ŘŜǚƛƴ ŀǎǘŦŜƭ ŘŜ ǎǇŀǚƛƛΦ ¦ƴ ƴǳƳŇǊ ŘŜ мо ƛƴǎǘƛǘǳǚƛƛ ǇŜǊƳƛǘ ŀŎŎŜǎǳƭ ƞƴ 

ŎƭŇŘƛǊŜ Ŏǳ ŎŃƛƴƛ ƞƴǎƻǚƛǘƻǊƛΣ niciuna nu deἪine covoare de ghidare pentru nevŁzŁtori, doar patru au 

ƛƴǘŜǊǇǊŜǚƛ ŘŜ ƳŀǘŜǊƛŀƭŜ ƞƴ ƭƛƳōŀƧ ōǊŀƛƭƭŜΣ ǒŀǎŜ ŀǳ ƛƴǘŜǊǇǊŜǚƛ ŘŜ ƭƛƳōŀƧ ƳƛƳƛŎƻ-ƎŜǎǘǳŀƭΣ ƛŀǊ мо ƭǳŎǊŜŀȊŇ Ǔƛ Ŏǳ 

ǎǇŜŎƛŀƭƛǓǘƛ ŎŀǊŜ ǎŜ ŘŜǇƭŀǎŜŀȊŇ ƭŀ ŘƻƳƛŎƛƭƛǳƭ ǎƻƭƛŎƛǘŀƴǘǳƭǳƛΦ 

Acestea sunt instituἪiile Ἠi firmele publice incluse ´n studiul Speromax Alba: !ƎŜƴǚƛŀ WǳŘŜǚŜŀƴŇ 

ǇŜƴǘǊǳ hŎǳǇŀǊŜŀ CƻǊǚŜƛ ŘŜ aǳƴŎŇ ό!WhCaύΣ !ƎŜƴǚƛŀ WǳŘŜǚŜŀƴŇ ǇŜƴǘǊǳ tƭŇǚƛ Ǔƛ LƴǎǇŜŎǚƛŜ {ƻŎƛŀƭŇΣ /ŀǎŀ ŘŜ 

!ǎƛƎǳǊŇǊƛ ŘŜ {ŇƴŇǘŀǘŜ !ƭōŀΣ /ŀǎŀ WǳŘŜǚŜŀƴŇ ŘŜ tŜƴǎƛƛ !ƭōŀΣ /ƻƴǎƛƭƛǳƭ WǳŘŜǚŜŀƴ !ƭōŀΣ 5ƛǊŜŎǚƛŀ ŘŜ {ŇƴŇǘŀǘŜ 

tǳōƭƛŎŇ !ƭōŀΣ 5ƛǊŜŎǚƛŀ DŜƴŜǊŀƭŇ ŀ CƛƴŀƴǚŜƭƻǊ tǳōƭƛŎŜ !ƭōŀΣ 5ƛǊŜŎǚƛŀ DŜƴŜǊŀƭŇ ŘŜ !ǎƛǎǘŜƴǚŇ {ƻŎƛŀƭŇ Ǔƛ 

tǊƻǘŜŎǚƛŀ /ƻǇƛƭǳƭǳƛ !ƭōŀΣ 5ƛǊŜŎǚƛŀ WǳŘŜǚŜŀƴŇ ǇŜƴǘǊǳ {ǇƻǊǘ Ǔƛ ¢ƛƴŜǊŜǘ !ƭōŀΣ LƴǎǇŜŎǘƻǊŀǘǳƭ ŘŜ tƻƭƛǚƛŜ !ƭōŀΣ 

5ƛǊŜŎǚƛŀ wŜƎƛƻƴŀƭŇ ƞƴ /ƻƴǎǘǊǳŎǚƛƛ /ŜƴǘǊǳΣ LƴǎǇŜŎǘƻǊŀǘǳƭ ¡ŎƻƭŀǊ WǳŘŜǚŜŀƴ !ƭōŀΣ LƴǎǇŜŎǘƻǊŀǘǳƭ ¢ŜǊƛǘƻǊƛŀƭ ŘŜ 

aǳƴŎŇ !ƭōŀΣ /ƻƳƛǎŀǊƛŀǘǳƭ WǳŘŜǚŜŀƴ ǇŜƴǘǊǳ tǊƻǘŜŎǚƛŀ /ƻǇƛƭǳƭǳƛΣ tŀǊŎƘŜǘǳƭ ŘŜ ǇŜ ƭŃƴƎŇ /ǳǊǘŜŀ ŘŜ !ǇŜƭ 

!ƭōŀΣ tŀǊŎƘŜǘǳƭ ŘŜ ǇŜ ƭŃƴƎŇ WǳŘŜŎŇǘƻǊƛŀ !ƭōŀ LǳƭƛŀΣ Lƴǎǘƛǘǳǚƛŀ tǊŜŦŜŎǘǳƭǳƛ WǳŘŜǚǳƭǳƛ !ƭōŀΣ tǊƛƳŇǊƛŀ 

ƳǳƴƛŎƛǇƛǳƭǳƛ !ƭōŀ LǳƭƛŀΣ ¢Ǌƛōǳƴŀƭǳƭ !ƭōŀΣ WǳŘŜŎŇǘƻǊƛŀ !ƭōŀΣ {/ 9hb 9ƴŜǊƎƛŜ {!Σ C599 9ƭŜŎǘǊƛŎŀ 5ƛǎǘǊƛōǳǚƛŜ 

Transilvania Sud SA Alba. 

http://alba24.ro/wp-content/uploads/2012/09/CIMG6236.jpg


α¦ƴ ŜȄŜƳǇƭǳ ǇŜƴǘǊǳ ƴƻƛ ǘƻǚƛ Ǔƛ ǳƴ ŎŀȊ ǎǇŜŎƛŀƭ ŜǎǘŜ {ƻŎƛŜǘŀǘŜŀ ŘŜ ¢ǊŀƴǎǇƻǊǘ tǳōƭƛŎ {! !ƭōŀ LǳƭƛŀΣ ƭŀ ŎŀǊŜ 

noi am venit cu un chestionar special pentru a putea identifica accesibilitatea mijloacelor de transport 

ǇǳōƭƛŎ Řƛƴ !ƭōŀ LǳƭƛŀΦ !ǓŀŘŀǊΣ Řƛƴ ǘƻǘŀƭǳƭ ŘŜ ул ŘŜ ŀǳǘƻōǳȊŜ Ǔƛ ƳƛŎǊƻōǳȊŜ ŘŜǚƛƴǳǘŜΣ ул ǎǳƴǘ ŀŎŎŜǎƛōƛƭŜΣ сп 

ŀǳǘƻōǳȊŜ Ǔƛ мс ƳƛŎǊƻōǳȊŜΣ ƛŀǊ нп ŘƛƴǘǊŜ ŀŎŜǎǘŜŀ ǎǳƴǘ ŀŘŀǇǘŀǘŜ ǇŜƴǘǊǳ ǎŎŀǳƴŜ Ŏǳ ǊƻǘƛƭŜ ǎŀǳ ŎŀŘǊŜΦ ¢ƻŀǘŜ 

ŀǳǘƻōǳȊŜƭŜ ŀǳ ƻǇǊƛǊŜ ŎƻƳŀƴŘŀǘŇΣ ŀƴǳƴǚŀǊŜŀ ǎǘŀǚƛŜƛ ǾƛŘŜƻ Ǔƛ ŀǳŘƛƻΦ tŜ ƭŃƴƎŇ ŦŀŎƛƭƛǘŇǚƛƭŜ ƻŦŜǊƛǘŜ ƞƴ 

ƳƛƧƭƻŀŎŜƭŜ ŘŜ ǘǊŀƴǎǇƻǊǘ ƞƴ ŎƻƳǳƴΣ ŦƛŜŎŀǊŜ ǎǘŀǚƛŜ ŘŜ ŀǳǘƻōǳȊ ŜǎǘŜ ŀƴǳƴǚŀǘŇ ǾƛŘŜƻ Ǔƛ ŀǳŘƛƻΦ 5ƛƴ ǘƻǘŀƭǳƭ ŘŜ 

мнс ŀƴƎŀƧŀǚƛ ƭŀ {¢t !ƭōŀ LǳƭƛŀΣ ǳƴǳƭ ŜǎǘŜ ǇŜǊǎƻŀƴŇ Ŏǳ ŘƛȊŀōƛƭƛǘŇǚƛΣ ƛŀǊ ǇǳƴŎǘǳƭ ŘŜ ƭǳŎǊǳ {¢P este dotat cu 

ǊŀƳǇŇ ŘŜ ŀŎŎŜǎ Ǔƛ ƭƻŎǳǊƛ ŘŜ ƳǳƴŎŇ ŀŎŎŜǎƛōƛƭƛȊŀǘŜέΣ ǎŜ Ƴŀƛ ǇǊŜŎƛȊŜŀȊŇ ƞƴ ǊŀǇƻǊǘǳƭ {ǇŜǊƻƳŀȄ !ƭōŀΦ 

 

12. Voluntar de Profesie –Articol despre SM SPEROMAX 

Se spune că nu ajungi niciodată să 

cunoști un fenomen decât dacă îl trăiești 

într-un fel sau altul. De asemenea nu te 

implici într-o mișcare dacă nu te leagă 

ceva mai presus decât o dorință de 

moment, mai presus decât un simplu 

gând. De multe ori am auzit vorba 

„voluntariatul e o modă” ca și cum ar 

trebui să facem voluntariat pentru ca am 

văzut că așa fac și alți. Ei bine eu nu 

cred astfel de sintagme și dacă cineva 

face voluntariat din acest motiv eu l-aș 

sfătui să se lase. Voluntariatul îl faci cu 

inima înainte de toate, voluntariatul îl faci fără să te gândești la beneficiile pe care această activitate ți-o 

poate aduce ci mai degrabă sau exclusiv la dorința de a face o schimbare. De fiecare dată când vorbesc 

despre voluntariat mă gândesc la Ghandi și a lui sintagmă: „Fii schimbarea pe care vrei sa o vezi in 

lume.” Am încercat de zece ani să schimb colțul de lume în care trăiesc, să îmi canalizez o parte din 

eforturile mele spre o cauza în care am crezut sau cred. Nu știu cât am reușit, dar știu că am încercat. Mai 

mulți m-au întrebat „Și ce câștigi din asta?”. Răspunsul la acesta întrebare, sincer, trebuie simțit pentru că 

nu îl poți exprima nici într-o mie de cuvinte, nici într-o mie de imagini sau sunete. Atunci când vezi în 

schimbul unei „ziua bună tanti, ce mai faceți” un zâmbet sau o lacrimă nu cred că nu tresalți puțin și nu ai 

o mulțumire sufletească. Un gest mic poate pentru tine dar un gest enrom pentru o persoană vârstnică 

rămasă fără alinare. Acum câteva zile a plecat din această lume moș Cazan, care nu am mai avut răbdare 

să mai trăiască încă un an și să prindă suta. Nu pot să nu îmi aduc aminte câtă plăcere avea să mergem pe 

la el și să îi ascultăm poveștile din vremea războiului. Atât, doar să îl asculte cineva. 

Să fie ascultați sunt și mulți dintre pacienții diagnosticați cu Scleroză Multiplă. Mulți dintre ei sunt țintuiți 

la pat și mulți dintre ei sunt descurajați și deprimați din cauza acestei boli numită și „boala cu o mie de 

fețe”. Nu pot și nici nu vreau să vorbesc despre ce înseamnă această boală pentru că nu sunt specialist. Și 

totuși în lumea asta sunt atât de multe boli. De ce am ales voluntariatul la Asociația SM SPEROMAX 
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ALBA, organizația ce reprezintă pacienții cu Scleroză Multiplă (SM) în Alba Iulia. Cum spuneam în 

primele rânduri, nu te implici într-o cauză dacă nu este ceva care să te lege de aceasta. Ei bine, așa este. 

Cu mai bine de zece ani în urmă cunoșteam la Alba Iulia, în primul an de studenție un om deosebit, un om 

cu viziune și cu dorință arzătoare de a schimba colțul său de lume. Membru în Liga Studenților din Alba, 

lupta pentru drepturile sale și ale altor studenți. Voluntar în mai multe Organizații din județ, Dragoș 

Zaharia, m-a dus alături de el în primele mele acțiuni de voluntariat. Întâi am dus alături de el 

medicamente unor persoane vârstnice, iar alteori după o campanie de strângere de fonduri, mergem cu 

cadouri la copii din centre de plasament. Tot alături de el am fost prezenți cu meditații la copiii dintr-un 

centru de plasament din Cugir și apoi la copii de etnie romă din Alba Iulia. Am avut alături de el parte de 

multe satisfacții sufletești și am strâns în coșul nostru mii de zâmbete și de mulțumiri. De fapt în viața de 

muritor nu duci cu tine averi bănești ci averi sufletești și cred că alături de Dragoș o să avem de cărat 

multe astfel de averi. În 2006 aveam să aflu o veste care mi-a schimbat cu mult concepțiile despre viață și 

despre crucea pe care o avem de dus în lumea acesta. Dragoș a fost diagnosticat cu Scleroză Multiplă, o 

boală despre care atunci nu cunoșteam nimic. În scurt timp, prietenul cu care dansam uneori pe mese și 

alteori alergam din casă în casă ca să mai aducem o bucurie, devenise o persoană care nu mai putea face 

efort. În ciuda acestui aspect, Dragoș a luptat și luptă în continuare cu o boală care nu știe cum va evolua 

și ce schimbări vor mai avea loc. A înființat alături de alți pacienți în 2007 o asociație și de 5 ani luptă 

pentru a schimba colțul de lume al pacienților de SM. Prietenia nu are limite și este o altă bogăție pe care 

o poți duce prin infinitul dumnezeiesc, pentru că prietenie adevărată înseamnă Iubire. De asta Scleroza 

Multiplă, de asta SM SPEROMAX ALBA. 

Cristian Dima, 

Voluntar de profesie 

13. Parteneriat între DSP Alba și Asociația SM SPEROMAX ALBA  

AstŁzi, ´ncep©nd cu ora 10.00, a avut loc o conferinŞŁ de presŁ ´n care AsociaŞia SM SPEROMAX 

Alba, prin preĸedintele Dragoĸ Zaharia, a ´ncheiat un parteneriat de colaborare cu DSP Alba, prin 

directorul executiv Horea Timiĸ, cu intenŞia de a promova prin programe comune drepturile 

pacienŞilor de la noi din judeŞ ĸi de concepe adnotŁri comune pentru noua Lege a SŁnŁtŁŞii, aflatŁ 

´ncŁ ´n dezbatere. 

„Accesibilitatea instituţiilor publice pentru 

persoanele cu dizabilităţi” este un studiu pe care 

Asociaţia SM SPEROMAX Alba îl realizează anual. 

Astfel, Dragoş Zaharia, preşedintele Speromax a 

făcut astăzi public rezultatul studiului. Cu ajutorul a 

15 studenţi din cadrul Universităţii „1 Decembrie 

1918” Alba Iulia au fost sondate 22 de instituţii, 

firme de interes public. Aşadar, din cele 51 de sedii 

ale instituţiilor sondate, 40 au rampă de acces pentru 

persoanele cu dizabilităţi: Direcţia Generală de 

Asistenţă Socială şi Protecţie a Copilului Alba are 2 
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rampe din trei necesare, IPJ Alba are 18 sedii cu rampă din 22, ITM Alba nu are la nici unul dintre cele 

patru sedii rampă de acces, Parchetul Alba Iulia şi E-On Gaz nu au rampe de acces. S-a constatat că 23 de 

instituţii au locuri de parcare pentru persoanele cu handicap, 6 nu au deloc, iar bare de susţinere au doar 

19 dintre instituţii, pe când 9 dintre acestea nu au deloc. Accesul cu câini însoţitori este permis doar în 

sediul a 13 instituţii, 17 dintre acestea interzicând accesul acestor animale. Niciuna dintre firmele de 

interes public nu au covoare de ghidare pentru nevăzători, a declarat coordonatorul proiectului, sociolog 

Corina Muntean. 

Dintre cei 3224 de angajaţi ai instituţiilor, firmelor de interes public, doar 29 sunt persoane angajate cu 

diferite dizabilităţi. 

Un exemplu pentru noi toţi şi un caz special este Societatea de Transport Public Alba Iulia, care din 

totalul celor 80 de autobuze şi microbuze deţinute sunt accesibilizate pentru persoanele cu dizabilităţi 64 

de autobuze, 16 microbuze iar 24 sunt adaptate pentru scaune cu rotile şi cadre. Toate autobuzele au 

oprire comandată, anunţarea staţiei video şi audio, a mai informat Corina Muntean. 

 

14. Asociația SM SPEROMAX – Aniversare 5 ANI 

Întâlnire de suflet pentru membrii, prietenii, partenerii şi voluntarii SM Speromax Alba Iulia. Luni, 8 

octombrie, SM Speromax a marcat 5 ani de 

existenţă într-un mod special, răsplătindu-şi 

partenerii din această perioadă. Îi nominalizăm 

pe cei care şi-au adus propria contribuţie la 

înfiinţarea şi funcţionarea acestei asociaţii care 

îi sprijină pe toţi cei care suferă de această 

boală, scleroza multiplă: dr. Stelian Nanu 

(părintele spiritual al asociaţiei, după cum la 

numit Dragoş Zaharia, preşedintele SM 

Speromax Alba), Irina Marcu (Jam 

Consulting), Sorin Valerian Chirilă (directorul 

DGASPC Alba), Consiliul Judeţean Alba (prin 

Virgil Tătar, consilier judeţean), Consiliul 

Local Alba Iulia (prin consilierul local Rareş Buglea), Spitalul Judeţean Alba. Irina Marcu, Ioan Chirilă, 

Virgil Tătar, Rareş Buglea au primit plachete aniversare în numele instituţiilor pe care le reprezintă. 

Printre cei prezenţi la eveniment s-a numărat şi dr. Horia Timiş, directorul DSP Alba. 

Îl cităm pe Rareş Buglea care le-a urat celor din Speromax să se facă bine şi astfel, să fie câţi mai puţini 

membri în asociaţie. 

La rândul său, Dragoş Zaharia (care este vicepreşedinte la nivel naţional al Societăţii de Scleroză Multiplă 

din România) le-a spus celor prezenţi: „Am ţinut neapărat să le mulţumim celor care ne-au sprijinit în cei 

5 ani de funcţionare, oferindu-le plachete aniversare. Sper ca medicina să avanseze, să fie găsite 

tratamente pentru bolnavii de scleroză multiplă astfel încât să înfiinţăm peste ceva timp Asociaţia Foştilor 

Bolnavi de Scleroză Multiplă”. 

http://smalba.ro/wp-content/uploads/2012/10/DSCN7004.jpg


Timp de 5 ani Asociaţia SM Speromax Alba a derulat mai multe activităţi ce au venit în sprijinul 

pacienţilor suferinzi de scleroză multiplă. De asemenea, asociaţia luptă pentru prevenirea discriminării şi 

egalizarea şanselor bolnavilor cu SM, egalitatea tratament, responsabilizarea comunităţii asupra atitudinii 

faţă de bolnavii cu SM şi organizarea de activităţi informativ-educative, culturale şi de divertisment cu şi 

în beneficiul bolnavilor de SM. În acest moment sunt 111 bolnavi de scleroză multiplă în judeţ, din care 

73 sunt membri ai Asociaţiei SM Speromax Alba. 

sociaţia funcţionează cu ajutorul voluntarilor (acum sunt 37 de voluntari): elevi, studenţi şi absolvenţi de 

universitate; practic aproape toată conducerea este alcătuită din absolvenţi ai Universităţii „1 Decembrie 

1918” din Alba Iulia. 

Iată inimoasa echipă de conducere de la SM Speromax Alba: Dragoş Zaharia – preşedinte, Florin ciortea 

– vicepreşedinte, Corina Muntean – director executiv, Călin Govoreanu – secretar, Cristian Dima – 

webmaster, Ioan Emil Buta – coordonator voluntari, Anca Măzăroaie – PR. 

15. Nonformali în Alba Iulia 

Asociația SM SPEROMAX ALBA în parteneriat 

cu Asociația Absolvenților Universității „1 

Decembrie 1918” Alba Iulia a organizat în 29 

septembrie 2012 o sesiune NOFORMALĂ de 

teambuilding în care participanții (voluntariI 

asociatiei SM Speromax Alba și Voluntarul de 

Profesie) au fost incluși în câteva exerciții 

NONFORMALE cu rol educativ în care au fost 

privați de folosirea anumitor simțuri descoperind 

astfel viața de zi cu zi a persoanelor cu 

dizabilități. Această activitate este esențială 

voluntarilor care interacționează direct cu astfel 

de persoane, sensibilizând și în același timp conștientizând voluntarii asupra greutăților prin care trec 

persoanele cu dizabilități în viața de zi cu zi.  Un alt obiectiv pe care dorim să îl atingem prin astfel de 

activități și nu numai este educarea și informarea comunității locale cu privire la acest aspect al 

persoanelor cu dizabilități. De asemenea dorim 

dezvoltarea unui simț civic și să stimulăm 

persoanele din comunitatea locală să reacționeze 

împotriva celor care le încalcă drepturile. 

Evenimentul a fost prezent în calendarul național 

al Zilei Educației Nonformale. 

Asociaţia SM SPEROMAX ALBA a realizat 

studiul la nivelul oraşului Alba Iulia, privind 

accesibilitatea instituţiilor publice sau firme de 

interes public (furnizatori de gaz şi electricitate) 

pentru persoanele cu dizabilităţi. Studiul a fost 

desfăşurat în perioada 25 iunie – 11 septembrie 
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2012, prin intermediul unor chestionare, destinate colectării informaţiilor, care au fost duse la instituţiile 

publice, respectiv firme, de către studenţii de sociologie, anul I şi II, de la Universitatea „1 Decembrie 

1918” din Alba Iulia, aflaţi în practică la Asociaţia SM SPEROMAX ALBA. Concluzia a fost că 

majoritatea instituților de interes public nu respectă legislația în vigoare sau că fac o accesibilizare de 

formă. De asemenea Asociația SM SPEROMAX ALBA a dorit prin acest studiu să atragă atenția opiniei 

publice și să facă apel la simțul civic al comunității. 

 

16. Gala „Oameni pentru Oameni” 

Gala Oameni pentru Oameni a adus an de an in atentia tuturor 
aceste povesti extraordinare si credem ca n-ar fi de nu s-ar povesti. 
Povestile nominalizatilor la Gala au creat incredere, au starnit noi 
pasiuni si au mobilizat si alti oameni sa se implice. Gala este 
evenimentul care recunoaste si premiaza implicarea in comunitate 
prin alocarea tuturor tipurilor de resurse pe care le pun la dispozitie 
companii, organizatii non-profit, voluntari sau donatori individuali. 
Cele opt editii de Gala de pana acum au insumat 920 de proiecte 
nominalizate, proiecte care au adus o schimbare in bine in 
comunitate. Gala a insemnat si recunoastearea zecilor de milioane 
de ore de voluntariat si zecilor de milioane de euro investiti din 
ultimii noua ani in crearea unui echilibru in comunitate. 
άaǳƭǘǳƳŜǎŎΗέ ǎƛ ά/Ŝ-ŀǊ Ŧƛ ǎŀΧέ ǎǳƴǘ Řƻǳŀ ǎƛƴǘŀƎƳŜ ŎŀǊŜ ŘŜŦƛƴŜǎŎ 
Gala Oameni pentru Oameni. Sunt multi donatori, voluntari, 
companii si organizatii care schimba lumea prin gesturile lor de 
implicare. Gala ii aduce impreuna, le ofera un moment in care vad 

ca gestul lor chiar a contat si povestea lor este spusa pentru a-i inspira si pe altii. 
Florin Ciortea este nominalizat de catre colegul lui Dragos Zaharia, Asociatia SM SPEROMAX ALBA, la 
categoria Implicare extraordinara in atragere de fonduri a Directorului/Membrului in Consiliul Director. 
ά/ƻƴǎƛŘŜǊŀƳ Ŏŀ CƭƻǊƛƴ ŀ ŀǾǳǘ ǳƴ Lat!/¢ ŎŀǇƛǘŀƭ ǇŜƴǘǊǳ ŘŜȊǾƻƭǘŀǊŜŀ ǳƴŜƛ ƻǊƎŀƴƛȊŀסƛƛ ƳƛŎƛ ŀǎŀ ŎǳƳ ŜǎǘŜ 
!ǎƻŎƛŀǘƛŀ {a {ht9wha!· ![.!Φ /ŀ ǎŀ ŀƧǳǚƛ ŀƛ ƴŜǾƻƛŜ ŘŜ ǊŜǎǳǊǎŜΣ ƛŀǊ CƭƻǊƛƴ ŜǎǘŜ αhƳǳƭ ǊŜǎǳǊǎŀέΣ ƻƳǳƭ 
care nu poate dormi noaptea gandindu-se cum poate sa mai atraga pe cineva in familie ca si sponsor. 
Atunci cand reuseste sa atraga pe cineva nou se vede cum sub mustata ii mijeste un zambet de 
multumire, de satisfactie. Stie ca inca o data a infrant boala, a mai castigat o batalie. Caci asa este, Florin 
lupta in fiecare zi cu mai mare indarjire si cu mai multa speranta. De multe ori ma consider norocos ca l-
am cunoscut pe Florin, fiind primul bolnav de scleroza multipla pe care l-am cunoscut. Eram curios daca 
pot avea o familie si cum va evolua boala aceasta si in cazul meu. Am stat cu el 4 ore dupa care am prins 
incredere ca se poate trai cu aceasta boala cronica. Ulterior m-am decis sa ma casatoresc si sa am si un 
ŎƻǇƛƭΦ LƴǘŀƭƴƛǊŜŀ Ŏǳ CƭƻǊƛƴ /ƛƻǊǘŜŀ ŀ Ŧƻǎǘ ŎŀǇƛǘŀƭŀ ǇŜƴǘǊǳ Ǿƛŀǘŀ ƳŜŀΦέ 

 

 

http://smalba.ro/wp-content/uploads/2012/06/Florin..jpg


17. Marșul persoanelor cu handicap – Cursa Inimii Cetății – Ediția V-a 

 

 

„Cursa Inimii Cetății” este numele sub care se 

desfășoară an de an Marșul Persoanelor cu 

Handicap în Alba Iulia aflat acum la cea de a 

cincea ediție. Voluntarii Asociației SM 

SPEROMAX ALBA și membri ai acesteia în 

frunte cu ĂVoluntarul de profesieò au 

participat la acest marș și de data aceasta. 

Marșul s-a desfășurat în mijlocul cetății 

albaiuliene sâmbătă 20 octombrie. În ciuda unei 

vremi ușor potrivnice cu ceață și frig, voluntari, 

persoane cu dizabilități au venit să se 

reîntâlnească și să se facă văzuți în comunitatea 

albaiuliană. Traseul marşului a fost parcurs de 

toţi cei prezenți în număr mare, persoane cu handicap instituţionalizate şi neinstituţionalizate, 

organizatori, oficialităţi, invitaţi. Astfel, s-a dorit promovarea participării persoanelor cu dizabilităţi în 

viaţa comunităţii. Evenimentul a fost organizat de  Consiliul Judeţean Alba prin Direcţia Generală de 

Asistenţă Socială şi Protecţia Copilului Alba, împreună cu Asociaţia „Cusset Aiud Exchange” Franţa şi 

Societatea de Ajutorare „Diakonia” Alba Iulia, alături de organizaţiile neguvernamentale din judeţ printre 

care și SM SPEROMAX ALBA. 

18. Seminarul Național de Scleroză Multiplă 2012 

Seminarul Național de Scleroză Multiplă 2012 va fi 

organizat anul acesta la Bistrița în data de 19-21 

Octombrie. Evenimentul se va desfășura la Hotel 

Coroana de Aur. Evenimentul este organizat de 

Asociația SM Bistrița în parteneriat cu Societatea de 

Scleroză Multiplă din România și co-finațat din 

bugetul local al Municipiului Bistrița. Sponsorii 

acestui eveniment sunt: SM SPEROMAX ALBA, 

Catena, Editura Eminescu, Grupul Editorial Corint, 

Flacăra, Medison, Merk, Novartis, REBUS, 

SMBIHOR, Teva. 
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19. Gala Județeană A Voluntariatului  

Cei mai activi voluntari, cele mai bune proiecte de 

voluntariat şi cei mai eficienţi coordonatori de 

voluntari din judeţul Alba au fost premiaţi în cadrul 

Galei Voluntarilor 2012, organizată de Centrul 

Judeţean de Voluntariat Alba. Evenimentul a avut 

loc marţi, 11 decembrie, la restaurantul Mercur 

Magic din Alba Iulia. 

“Gala Voluntarilor”  este un eveniment judeţean 

dedicat recunoaşterii voluntarilor, proiectelor de 

voluntariat şi coordonatorilor de voluntari, 

eveniment care marchează Ziua Internaţională a 

Voluntarilor. Evenimentul are rolul de a aduce 

voluntarii, proiectele de voluntariat şi coordonatorii de voluntari în atenţia publicului larg şi a mass-

mediei pentru a ridica profilul voluntariatului în judeţul Alba şi a oferi o binemeritată recunoaştere 

publică oamenilor minunaţi care îşi dăruiesc constant din timpul, energia şi abilităţile lor pentru a-i ajuta 

pe cei aflaţi în nevoie, pentru a proteja mediul sau pentru a-şi dezvolta comunităţile. 

În cadrul acestei gale și voluntarii Asociației SM 

SPEROMAX ALBA au fost premiați astfel: Locul I 

la cel mai bun proiect pe sănătate – Proiectul 

„Voluntariat pentru SM”; Locul I la cel mai bun 

voluntary pe sănătate – Corina Andreea - Muntean; 

Locul I – Voluntar Senior – Simona Marc; Locul II 

– Voluntar Junior – Bianca Moldovan. Juriul a fost 

format din: Sorina Oprean- Consiliul Județean Alba; 

Anca Crişan- reprezentant Primăria Municipiului 

Alba; Lili Sandu- Direcția Județeană de Sport și 

Tineret Alba; Ana -Zamora Mohai- Agenția pentru 

protecția Mediu Alba; Mirela GGroza- Agenția 

pentru Dezvoltare Regională ADR Centru; Daniela Șerban-Oir Posdru Regiunea Centru; Adriana 

Todorean- Reprezentantul Regional al FRDS – Codruța Londroman- Inspectoratul Școlar Județean Alba. 

Evenimentul a fost presărat cu momente artistice oferite de: Taraful “Țarina” de la Liceul de Arte și 

Muzică din Alba Iulia – dirijor Burz Gheorghe, Ricky de la Românii au Talent, Laura Morariu- 7th 

Flower, Gino – Gheorghe Berghian Directorul Casei de Cultură a Studenților din Alba Iulia, formaţia 

“The Sound Of Time” şi tinerii dansatori ai Clubului de dans sportiv  “Dans to Sunrise”. Manifestarea a 

fost organizată cu sprijinul Consiliului Judeţean Alba, al Primăriei Alba Iulia, al Casei de Cultură a 

Studenţilor din Alba Iulia, al Federaţiei „Volum” şi al Inspectoratului Şcolar Judeţean Alba. 
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20. Vizite la Domiciliu 

Începând din luna septembrie 2013, în cadrul 

proiectului „Centru de Informare și Consiliere 

pentru pacienții cu Scleroză Multiplă” finanțat de 

Fundația Vodafone în cadrul Programului 

„Voluntar de Profesie”, s-a început vizitele la 

domicliul pacienților de Scleroză Multiplă. 

Acestora li s-au dus pachete cu alimente și li s-a 

oferit consiliere și s-au completate fișele de 

autoevaluare socio-medicală. Voluntarul de 

Profesie povestește una din experiențele sale prin 

intermediul unui articol. 

O dimineață încă însorită de noiembrie, pornesc 

din nou la drum. Vioi și cu speranța cu care pornesc la drum de fiecare dată, că nu voi găsi astăzi decât 

persoane cu optimism în suflet și cu dorința acerbă de a merge mai departe în ciuda unui destin potrivnic 

ce a adus durerea unei boli cumplite, părăsesc drumul aglomerat și caleașca-mi ponosită mă duce pe un 

drum românesc. Peisaj mirific în stânga și în dreapta, cerul deasupra, gropi dedesupt. Spre Vălișoara, 

județul Alba, drumul șerpuiește printre masive de calcar pleșuve ce veghează zona dintr-o parte și alta 

asemeni unor urieѽi ai vremurilor de demult. Ajunși în satul cu pricina, îl traversez de două ori, înainte și-

napoi să în încercarea-mi necontenită de a găsi casa unde voi întâlni un nou pacient suferind de Scleroză 

Multiplă. Într-un final ajung… 

La poartă mă întâmpină o bătrânică cu mersul greu și legănat și cu o față de pe care puteai ușor citi 

durerea ascunsă, ce mocnea în sufletul femeii. Viața grea și plină de-ncercări săpase șanțuri de durere pe 

fața ei îmbătrânită poate prea devreme, iar ochii ei tulburi-albăstrui ascundeau multe lacrimi ce s-au 

înodat sub bărbie ani la rând, asemeni baticului negricios ce-l purta pe cap. Hainele ponosite de pe ea 

arătau o viață muncită și amărâtă și doar un cățel mic mai încerca să anime curtea în care am intrat. 

Bătrâna ne primește luându-mi micul pachet din brațe și în semn de mulțumire își așează pe fața un 

zâmbet palid, iar ochi tulburi parcă se tulburară acum mai tare ascunzând cu greu o nouă lacrimă. 

Ne invită să-i vedem fata, pacienta noastră și motivul vizitei de azi. Urcăm trei trepți și intrăm într-o 

cămăruță unde tânăra femeie își petrece viața de ani buni. Un pat lângă care este așezat un sistem ce o 

ajută pe bolnavă să se ridice ne așteatpă gol, femeia fiiind poziționată pe un scaun, așteptându-ne. Cu 

greutate ne salută, cuvintele ieșind din gura ei asemeni unui cânt înfundat în durere, greutatea de 

exprimare fiind vizibilă în cazul ei. Nu a mai ieșit din casă de când tatăl ei a decedat, în urmă cu vreo doi 

ani, deoarece bătrâna, singurul ei sprijin, nu mai poate să o ridice. Tânăra pacientă are acum 38 de ani și 

viața i-a oferit doar durere și iubire din partea părinților. Este bolnavă de Scleroză Multiplă din vremea 

absolvirii liceului, iar de vreo 15 ani nu mai poate umbla. Cu toate astea, smerită în fața destinului își duce 

crucea, și încearcă să ne arate nouă, oaspeții ei, un strop de optimism. Nu poate să-și asundă emoția și 

mărturisește că de mult nu a mai călcat cineva în camera ei. În satul mic de munte, mai toți sunt vârstnici 

și își duc viața în jurul curți cum pot, iar pe ea nu prea o caută căci știu că e ĂsclerozatŁò. òLa țară oamenii 

au ideile lor ce nu le poți schimba și fug în lături când aud de oameni bolnavi, dar mai ales oameni despre 

care se spune că au probleme cu mansarda”, ne mărturisește ea manifestând o ușoară repulsie față de 

ingnorața vecinilor săi. Ne mai spune că îi place să citească și își cufundă durerile și neputința în vise, în 

povești, împletindu-și viața ei cu viața personajelor, fiind câteodată domnișoară, cu mulți pețitori la 

poartă, iar alteori doamnă de oraș cu un soț iubitor, ce o răsfață cu rochii de soi. Zâmbește, vorbind de 

iubire, iar în clipa următoare se-ntristează privindu-ne parcă rușinată de gândurile sale. Plecăm lăsând în 
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urmă un gram de bucurie, o promisiune de întoarcere cât mai curândă și cu un bagaj emoțional ce s-a lipit 

de suflet. Aș fi luat toată durerea asunsă în acea gospodărie și-aș fi aruncat-o în apele ce bolboroseau pe 

lângă stâncile de calcar ce le revedem la-ntoarcere. 
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